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1. Aanleiding en inleiding

De afgelopen drie jaar heeft de gemeente Brunssum het kerstevenement “Kerst vier je samen” 
georganiseerd. Met de gemeenteraad is afgesproken dat er na drie jaar een evaluatie zou komen en 
de balans wordt opgemaakt.

2. Waarom een kerstevenement

Van verschillende kanten is in 2016 het idee ontstaan om voor en met de Brunssumse samenleving 
een kerstevenement te organiseren. Zowel de ondernemers in het centrum als de wijkteams hadden 
behoefte aan activiteiten in december en met de aanleg van het nieuwe Lindeplein was er ook vanuit 
de gemeente behoefte aan een decemberactiviteit aldaar. Al snel was duidelijk dat er geen behoefte 
was aan nog een traditionele kerstmarkt in de regio en hebben we in Brunssum een uniek concept 
ontwikkeld. Namelijk een kerstevenement met het accent op beleving. De raad heeft daarop voor drie 
opeenvolgende jaren een budget van €50.000,00 vrijgemaakt om het evenement uit te voeren met de 
impliciete eis dat het evenement gratis toegankelijk moet zijn en op enig moment (uitgangspunt was 
na drie jaar) door een nog op te richten organisatie wordt overgenomen.

3. Het oorspronkelijke doel 

Met de titel “Brunssum, kerst vier je samen”, is ook direct het meerledige doel duidelijk geworden. Het 
burgerinitiatief moest verbinden en zou een samenspel worden van Brunssumse verenigingen, 
ondernemers, stichtingen, individuele burgers en de gemeente Brunssum. Ook moest het evenement 
traffic genereren voor de ondernemers in het centrum. De vier doelen luidden als volgt: 

1. Meer beleving brengen in het centrum;
2. Bevorderen van saamhorigheid en betekenisgeving in Brunssum;
3. Verbindingen leggen in Brunssum (zowel organisatorisch als in de belevingssferen);
4. Economische spin-off genereren.

4. De aanpak

Het organiseren van het evenement was pionieren. Per editie waren en specifieke doelen en is kritisch 
geanalyseerd in de wetenschap dat er drie edities zouden zijn om dit evenement te laten landen binnen 
Brunssum. De belangrijkste evaluatiepunten per editie zijn in hoofdstuk 5 (per jaar) terug te vinden. 
Deze punten zijn tevens gebruikt bij de overkoepelende SWOT analyse uit hoofdstuk 6 van deze 
evaluatie.
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5. Wat hebben wij gedaan 

Jaar 1: De opstart
Het eerste jaar was vooral gericht op inputvergaring: verenigingen, stichtingen, collectieven, scholen 
en ondernemers, met als doel activiteiten aan te dragen of deelname aan het initiatief te genereren. 
Tevens zijn de bestaande decemberactiviteiten (zoals de Santarun en het vredeslicht) aan het 
evenement gekoppeld. Ten behoeve van de publiciteit is ingezet op een publiekstrekker, Gerard 
Eckdom. Op het Lindeplein waren tal van gratis activiteiten voor kinderen en waren er dansworkshops 
te volgen gevolgd door een oude spellenmiddag. Tussen het Lindeplein en de Kerkstraat waren 
verbindingsactiviteiten (treintje, kerstman met elfjes, levende kerststal etc.) georganiseerd. Er was een 
glazenhuis op het Lindeplein van waaruit de muziek, regie en programmering werd georganiseerd door 
de dag heen. Er was ook een podium voor lokale (muziek)verenigingen om zichzelf te promoten en 
voor de senioren was er een speciaal ontbijt geregeld met muzikale omlijsting. Ten behoeve van de 
Horeca zijn afspraken gemaakt bij de gunning dat er een bepaald percentage wordt afgestaan van de 
inkomsten aan, een jaarlijks in overeenstemming met elkaar te bepalen, goed doel. 

Middelen
Het evenement is georganiseerd voor € 50.000,00. De ambtelijke mankracht bedroeg in totaal 450 uur 
(3 personen 150 uur p.p).

Effecten
Brunssumse trots, 10.000 bezoekers, artikel in Limburgs dagblad, positieve reacties social media, 
ondernemers waren positief: bezoekersaantallen centrum waren hoog (niet gekwantificeerd).

Evaluatie 
Er is behoefte aan het evenement. Positieve beeldvorming Brunssum diverse media kanalen. 
kwetsbaar qua organisatieomvang, maar de deelnemende verenigingen bleken zeer daadkrachtig te 
zijn. Zoek verder naar de unieke factor die de concurrentie met andere evenementen aan kan. De 
betrokkenheid van de centrum(ondernemers) is nog een aandachtspunt. De gratis kinderactiviteiten 
waren enorm succesvol. Indeling plein kan logischer. De eindtijden kunnen beter worden ingekort 
i.v.m. de kou. Het Vijverpark biedt ontwikkelkansen. Het was een samenzijn voor iedereen!



5

Jaar 2: Doorontwikkeling 
In het tweede jaar lag de focus vooral op het verbreden van de organisatie. Na een startbijeenkomst 
heeft een aantal burgers zich aangemeld om deel te nemen in de organisatie. In het concept zijn een 
paar nieuwe elementen toegevoegd. De lichtjesparade op zaterdag was wel de meest in het oog 
springende activiteit. Voor de jeugd waren er (spannende) winterspelen op het plein toegevoegd. 
De scouting heeft met de werkgroep in de Kerkstraat en het Vijverpark een aantal activiteiten 
georganiseerd zodat het hele centrum bruiste van activiteiten (speurtocht met spellen in de Kerkstraat 
Doorvaartstraat en Lindeplein). Dit jaar was een zoektocht naar een uniek concept in combinatie met 
een zoektocht naar beste manier van organiseren.  

Effecten
10.000 bezoekers (geen directe groei bezoekersaantallen), betrokkenheid vrijwilligers toegenomen, 
blijvende positieve reacties social media, optocht zorgde voor extra reuring in centrum.

Middelen
Het evenement is georganiseerd voor € 50.000,00. De ambtelijke mankracht bedroeg in totaal 300 uur 
(2 personen 150 uur p.p) en één stagiair voor 100 uur.
 
Evaluatie 
De tijdstippen van de opening waren niet handig (matige opkomst). Publiekstrekker is geen garantie 
voor toekomstbestendigheid. De lichtjestocht biedt richting de toekomst mogelijkheden. De 
toename van werkgroepleden maakte het organiseren prettiger en minder kwetsbaar. De OCB 
haakte halverwege het proces af. De setting qua verkoopkraampjes en foodaanbod is niet optimaal 
(meer aan behoefte aanpassen). Er was dit jaar geen groei qua bezoekersaantallen, terwijl hier wel 
nog ruimte ligt. Voor komende editie moet er meer aandacht aan conceptuele ontwikkeling zijn om 
de toekomstbestendigheid te waarborgen, denk hierbij ook aan de mogelijkheden in het Vijverpark.



6

Jaar 3: Het concept: Feest der verwondering
In het derde jaar waren er twee speerpunten. De eerste was de feitelijke oprichting en het 
zelfstandig handelen door de stichting 4tsamen (voortvloeiende uit de werkgroep van de editie 
2017). Het tweede speerpunt was het toevoegen van het concept “het feest der verwondering” in 
het Vijverpark. De stichting 4tsamen heeft na een pittig oprichtingsproces de editie 2018 het concept 
uitgebreid met een vuurfestijn in het Vijverpark. Zij konden rekenen op steun van diverse 
verenigingen en betrokken burgers. Ook zijn er diverse kunstprojecten met scholen georganiseerd en 
is er met scholen voorafgaand en tijdens het evenement gewerkt aan een symbolisch 
herdenkingsveld. Er was deze editie ook meer aandacht voor promotie en branding via filmmateriaal 
op social media. Ook is de VVV actiever ingezet voor promotie en onderzoek. Dit liep zeer 
voortvarend. Door een goede onderbouwing heeft de stichting ook subsidie bij de provincie weten 
binnen te halen waardoor de uitbreidingsplannen mogelijk waren en was sponsoring uit het 
maatschappelijk middenveld mogelijk.

Middelen
€ 50.000,00 gemeente Brunssum, € 15.000,00 provincie Limburg, De ambtelijke mankracht bedroeg in 
totaal 200 uur (2 personen 100 uur p.p).

Effecten
20.000 bezoekers, “merk” concept is geboren, enorm veel trots en verwondering via social media, 
ondernemers waren positief over concept en hebben commitment voor 2019 uitgesproken om samen 
te werken en de sferen door te trekken naar het centrum, complimenten van de VVV zuid Limburg, 
marketing cijfers VVV, drukte winkelcentrum (niet te kwantificeren).

Evaluatie 
Het feest der verwondering bleek uniek en is de grote succesfactor voor het concept! De Marketing 
was zeer effectief. Kansen liggen vooral bij de uniforme uitstraling in het gehele centrum. De sferen uit 
het Vijverpark dienen op het Lindeplein en in de Kerkstraat terug te komen. Op deze manier kan beter 
worden gewerkt aan het merk Brunssum: “Kerst vier je samen” of “Het feest der verwondering”. 
Wellicht biedt een optocht, gezien het succes van het tweede jaar, nog meer positieve toevoeging aan 
het evenement. De kinderactiviteiten door de dag heen mogen wel meer worden uitgebreid. Het 
succes was groot, maar de persaandacht achteraf was beperkt. Hier ligt nog verbeterruimte. De 
organisatie is op dit moment nog erg kwetsbaar met vier leden. Zij zijn zich hier echter van bewust. 
Tijdens de evaluatie bleek overigens al dat zich een aantal potentiële leden hebben gemeld om deel te 
nemen in de organisatie. De relatie met de OCB verdient wel extra aandacht. Zij kozen weer een eigen 
koers wat conclicteerde met de belangen van het evenement. Saamhorigheid en enthousiasme is 
echter tijdens het evenement uitgesproken door OCB. Feest der verwondering zorgde ook voor 
culturele meerwaarde in de regio.



7

6. De balans: overkoepelende SWOT-analyse

Na drie jaar aan organisatie van het kersfeest in Brunssum kan de balans worden opgemaakt. De 
wordt gedaan aan de hand van onderstaande SWOT-analyse.

Sterkte Zwakte 
Gratis toegankelijk Verblijfsduur en –omstandigheden Lindeplein

Brede samenwerking en samenzijn 
Brunssumse bevolking

Samenwerking ondernemers centrum

Uniek in de regio Publiekstrekker maakt afhankelijk

Concept is kracht Feitelijke verbinding centrum

Aantallen vrijwilligers Gedeeld proces (middelen en toekomstvisie)

Operationele organisatiekracht Verdienmodel is nog niet ontwikkeld

Deelname verenigingen en scholen

Kansen Bedreigingen

Samenwerking met JFC Weersafhankelijkheid

Culturele betekenis kan ook gunstig zijn in het 
kader van subsidieaanvragen

Concurrentie van andere decemberactiviteiten

Meer kinderactiviteiten Compacte organisatie (veel werk door weinig 
mensen)

Optocht door centrum Strategische knowhow (evenementen) 
organisatie

Eén uitstraling één merk! Financiële onzekerheid (subsidies en inzet)

OLT overkapping (wintertheater) 2020

Marketing personaliseren

OCB deelname in stichting

Organisatie uitbreiden en structureren
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7. Conclusies

Kijkende naar de doelen uit hoofdstuk 3 kunnen we de conclusie trekken dat het kerstfeest in 
meerdere of mindere mate aan alle doelen voldoet. Het is drie jaar pionieren geweest, maar na het 
derde jaar is de conclusie dat het concept raamwerk staat. Er is toch nog voldoende ruimte voor 
verbetering en professionalisering. Wij beschouwen dit als positief, want het evenement wordt nu al 
enorm positief ontvangen en kan alleen nog maar groeien (kwalitatief en kwantitatief)! Hierbij spelen 
de factoren tijd en (of zelfs in combinatie met) middelen een cruciale rol. De Brunssumse bevolking 
spreekt over het algemeen trots en waardering uit over het evenement.

De belangrijkste conclusies is dat de conceptgedachte het meeste toekomstperspectief biedt. De gratis 
toegankelijkheid maakt het dat het evenement voor iedereen toegankelijk is. Dit is vanaf dag één 
uiterst belangrijk, want op deze manier draagt het evenement bij aan saamhorigheid en verbinding.

Uitdagingen zijn er nog in het vinden van een modus waarbij de sferen van het feest der verwondering 
worden doorgetrokken naar het Lindeplein en de Kerkstraat en bij het realiseren van een passen 
verblijfsklimaat op het Lindeplein, zodat dit perspectief biedt voor het verdienmodel. Hierbij kan 
gedacht worden aan kleine overdekte terrassen, zoals dit bijvoorbeeld op de markt in Essen wordt 
gehanteerd. Hierbij is sprake van een commerciële exploitatie binnen een afgebakend en verwarmd 
gebied. 

Na drie jaar is inmiddels sprake van een externe organiserende partij, de stichting 4tsamen. Deze 
groep enthousiaste mensen is in ontwikkeling. Zij beschikken over een grote creatieve en operationele 
bagage. Groei is nog te vinden binnen de strategische kant en de organisatiestructuur. Inmiddels 
hebben al diverse mensen zich gemeld bij het viertallig stichtingsbestuur om een rol in de organisatie 
te willen vervullen. Dit is een positieve ontwikkeling van cruciale aard voor het toekomstperspectief.

Ten aanzien van de kansen uit de SWOT-analyse wordt geadviseerd deze één op één over te nemen, 
waarbij speciale aandacht wordt gevraagd de samenwerking met de OCB te optimaliseren. Hierin is 
ook een rol voor de gemeente Brunssum weggelegd.

De rol van de gemeente is gedurende de eerste drie jaren veranderd. Van organisator naar facilitator 
en sparringpartner. De eerste drie jaren is het evenement gesubsidieerd. De vraag is hoe dit in de 
toekomst verder gaat. Blijft het een gratis evenement, dan zal naar inschatting het beroep op 
subsidiegelden blijven voortbestaan. De mate waarin is echter op dit moment nog niet duidelijk. Een 
voorstel om gestaffeld af te bouwen tot een bepaalde balans ligt hierbij voor de hand. Zodoende kan 
de stichting verder bouwen, professionaliseren en verzelfstandigen. 

Overall conclusie:

Als woonstad Brunssum met een evenementenaanbod gericht op families en familieactiviteiten is 
het kerstfeest een duidelijke aanwinst. Het kerstfeest is een schoolvoorbeeld dat bijdraagt aan deze 
missie van de gemeente Brunssum. Ook draagt het kerstfeest bij aan de nieuwe centrumvisie, 
waarbij we versterking zoeken in de driehoek: Lindeplein, Kerkstraat, Vijverpark. Toch zijn er ook 
nog tal van verbeterpunten die het evenement op zichzelf, maar ook het merk Brunssum, nog beter 
kunnen maken. Deze vragen een goede en zorgvuldige aanpak.
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8. Het vervolg

2019, en verder
Het advies is om in 2019 een budget vast te stellen van € 50.000 en vanaf 2020 een vast aflopend 
bedrag in de begroting op te nemen. Hierbij valt te denken aan de volgende staffeling:

2020: 40.000
2021: 30.000
2022: 25.000 als ondergrens.

Op deze manier kan de organisatie het evenement voortzetten en doorontwikkelen in 2019, waarbij 
wij van de stichting een aantal zaken verwachten. Het meer-jaren-voorstel zal integraal worden 
meegenomen in de heroverweging van het budget van het evenementenbeleid en de tussenevaluatie 
van het evenementenbeleid eind 2019.

Vanuit de gemeente wordt in totaal 100 uur aan ambtelijke bijstand beschikbaar gesteld voor de editie 
2019. Dit betreft: advisering, begeleiding en operationele ondersteuning. Meerjarig zal dit ook 
teruglopen. Onderstaand een voorstel voor de ambtelijke inzet: 

2020: 80 uur
2021: 60 uur
2022: 50 uur als ondergrens. 

De middelen en ambtelijke inzet is echter in zijn totaliteit afhankelijk van de plannen van de stichting 
4tsamen. 

Wat verwachten wij van de stichting?
Om de koers te bepalen verwachten wij uiterlijk in maart 2020 een meerjarenplan ter tafel! Dit plan 
bevat minimaal de volgende elementen:

 Toekomstperspectief van het kerstevenement
 Financieel plaatje incl. de verwachtingen richting gemeente
 Organisatieplan (incl. werkgroepenstructuur en bemensing)
 Marktanalyse & marketingstrategie
 Strategie fondsenwerving


